

JOIN THE
ATTACK
on AIDS

The New Facts of Life

An AIDS newsletter prepared by the Canadian Public Health Association.

Second Class Mail No. 5670

CPHA AIDS Education And Awareness Program...Some Highlights

In the first issue of **The New Facts of Life** we provided a general outline of the AIDS Program at the Canadian Public Health Association. Here we will describe a few of the major activities now underway.

Launching AIDS Public Service Announcements

The public service announcements developed as part of our media program have elicited a wide range of response - from the feeling that the ads effectively address the AIDS prevention issue to the concern that they are not direct or explicit enough. A follow-up survey conducted in mid-April indicates that 28 television stations out of 100 across the country are running all four announcements. These are backed up by large radio coverage, with 25 out of 41 stations in major markets running all four ads. Since the commercials represent a public service campaign, they are slotted by individual stations on an ad hoc basis and so it is difficult to determine specifically when and how frequently they are being aired. It is possible that the greatest impact, at least thus far, is through national and local news coverage. We must continue to foster the momentum for the AIDS prevention message through consistent media coverage.

There are many individuals and professional groups who have and continue to support our media campaign - the Canadian Council on Children and Youth, the Canadian Medical Association, the Ontario Medical Association, the Canadian Nurses Association, and the various Provincial and Divisional groups

of the CPHA. To these people - our appreciation for joining us in the 'Attack on AIDS'.

If you have not seen or heard the ads and wish to do so, we can make a copy available to you on loan. If you wish to advocate having the ads aired, call us and we'll let you know who to contact at your local station. They can also be used for educational purposes. By heightening public awareness of AIDS we can prevent the spread of this fatal disease.

A New Publication

The CPHA has released a resource handbook (co-published with the Toronto Sun Publishing Corporation): **AIDS: What Every Responsible Canadian Should Know**. James Greig compiled and wrote the text. Dr. David Walters, Director of the CPHA AIDS Education and Awareness Program, did the introduction. This book is distributed through the CPHA for orders of 50 or more at a cost of \$2.00 per book (plus postage and handling). For single copies, it is available across Canada in W.H. Smith and Coles bookstores at a cost of \$3.50.

A Survey

The CPHA AIDS Education and Awareness Program is currently conducting a national AIDS/STD Resource Survey. This project involves an inventory and assessment of existing print and audio materials being used in Canadian schools and will indicate opportunities for future resource development and distribution strategies for AIDS/STD resources. The results of the survey will be released in July.

This document is made possible by funding from the Health Services and Promotion Branch, Health and Welfare Canada.

A Report On AIDS Educational Events

In March, the CPHA AIDS Education and Awareness Program hosted an International Consultation which provided an ideal opportunity for Canadians working in the area of AIDS to glean ideas and experiences from other countries such as Australia, Britain and Denmark where public education programs have been implemented.

In April, the AIDS Education and Awareness Program held its first regional AIDS symposium in Moncton, New Brunswick. It was co-hosted with the New Brunswick - P.E.I. Branch of CPHA. The event drew an overwhelming crowd for an evening public forum on AIDS. A professional workshop followed the next day and was attended by approximately 400 professionals from a wide range of disciplines.

Calgary was the site of this year's CPHA STD Divisional Scientific Meeting. The two-day event presented current issues, and new advances in the diagnosis, treatment, epidemiology and research of sexually transmitted disease infections, of which AIDS is a major one.

Many other projects and activities are taking place at the CPHA AIDS Education and Awareness Program. We will try to keep you updated regularly through this newsletter and other channels.

The New Facts of Life is published by the AIDS Education and Awareness Program of the Canadian Public Health Association. Readers' comments and suggestions are welcome.

AIDS Education and Awareness Program
Canadian Public Health Association
1335 Carling Avenue, Suite 210
Ottawa, Ontario
K1Z 8N8

U. OF
MEDICAL SERIALS

Other AIDS Initiatives

NATIONAL AIDS CENTRE, HEALTH AND WELFARE CANADA (613) 957-1772

The primary role of the National AIDS Centre is to coordinate all AIDS-related activities in the Department and to assist Branches as required in achieving results. This role includes keeping Branches well informed on current, and emerging issues and new findings and information on AIDS. The Centre is also responsible for developing and maintaining surveillance systems on AIDS and HIV infection in Canada, and for in-house research related to the nature and extent of the problem in the country. The Centre is a focal point for various inquiries, which may subsequently be referred to appropriate sources for response, or answered directly. The Centre provides a secretariat for the National Advisory Committee on AIDS.

CANADIAN AIDS SOCIETY (CAS) (403) 424-4767

The Canadian AIDS Society (CAS) is a national, non-profit organization which has as its members 24 individual voluntary community-based AIDS groups from across Canada. Community AIDS groups provide education, counselling and support to at-risk individuals, their families and friends, as well as education and awareness campaigns to the public at large. CAS is chiefly a resource and development centre, a liaison hub for its member groups, and the medium through which the needs of community-based groups may be expressed at a national level.

By being represented nationally in governmental and non-governmental organizations, the Society is active in matters which affect all AIDS community groups across Canada, as well as functioning in an educative role for all Canadians.

CAS functions through a Board of Directors elected from delegates representing each member group.

EDMONTON INTERAGENCY COUNCIL ON AIDS (403) 482-1965

In October 1985, the Edmonton Board of Health embarked on a multisectoral, multistrategy approach to the prevention of

HIV infection by establishing the Edmonton Interagency Council on AIDS.

The Council is composed of both professionals and lay people concerned with AIDS to ensure that both the felt needs of the lay community and the perceived needs of professionals are reflected in all programming. Diverse representation on the Council provides a broad range of expertise including public relations, advertising, epidemiology and health education.

The Council acts as a coordinating body among agencies, associations and organizations, and as a liaison with the Provincial Advisory Committee on AIDS. It also promotes education of the general public in Edmonton with respect to AIDS.

NATIONAL HEALTH RESEARCH AND DEVELOPMENT PROGRAM, HEALTH AND WELFARE CANADA (613) 954-8549

NHRDP is currently funding 27 AIDS research projects across Canada.

Here is just a sampling:

'The Impact of HIV/AIDS in the General and Family Practice Setting'.

Dr. D.J. Elmslie, Assistant Professor, Departments of Family Medicine and Community Medicine, University of Ottawa.

This study will describe the current situation in general practice with regard to the utilization of HIV testing, the extent of preventive intervention being done, and the factors associated with these physician-directed activities. Included in this survey is an assessment of the physician's perception of the availability and adequacy of current information about HIV infection.

'A Prospective Study of Male Sexual Contacts of Individuals with AIDS - Related Complex (ARC) or Acquired Immunodeficiency Syndrome (AIDS)'

Dr. R.A. Coates, Assistant Professor, Department of Preventive Medicine and Biostatistics, University of Toronto, Epidemiology Study, Toronto General Hospital.

A cohort of 247 males who have had sexual contact with male cases of AIDS or ARC will be regularly monitored over a three-year period. Based on an hypothesis of sexual transmission, secondary cases that arise will be compared to cohort members who remain free of these conditions

Future Events

June 22-25, 1987 HALIFAX, N.S.
'Community Health - Make It Work'. This 78th Annual, CPHA sponsored conference focuses on both the practical and the theoretical aspects of community health programming. CONTACT: Dr. David R. MacLean, CPHA 78th Annual Conference, 1335 Carling Ave., Suite 210, Ottawa, Ont., K1Z 8N8. (613) 725-3769.

July 31 - August 1, 1987 COLUMBIA, SOUTH CAROLINA

The First International Conference on AIDS Education. Theme: Developing Innovative Educational Strategies for AIDS Prevention and Control. Co-sponsored by the Carolina AIDS Research and Education (CARE) Project, University of South Carolina School of Public Health, National Council for International Health, Pan American Health Organization /WHO, International Interdisciplinary AIDS Foundation and other organizations. CONTACT: Dr. F. Sly, Conference Chairman, AIDS CARE PROJECT, University of South Carolina School of Public Health, Columbia, South Carolina, 29208 or phone (803) 777-2273.

October 23-25, 1987 (Tentative), VANCOUVER, B.C.

Third Canadian AIDS Conference. Hosted by AIDS Vancouver. Open to everyone involved with the AIDS health crisis: PWA's, caregivers and medical support staff, volunteers, education workers, researchers, friends, and the general public. CONTACT: Ken Mann, AIDS Vancouver, 509-1033 Davie St., Vancouver, B.C. V6E 1M7. (604) 687-AIDS.

November 1-3, 1987 VANCOUVER, BRITISH COLUMBIA

International AIDS Symposium. Sponsored by The Division of Continuing Education in the Health Sciences, University of British Columbia in co-operation with the Province of British Columbia Ministry of Health and the National AIDS Centre. CONTACT: AIDS Symposium, 105-2194 Health Sciences Hall, University of British Columbia, Vancouver, British Columbia, V6T 1W5. (604) 228-5074.

Be sure to contact us with information on future events in your area and we will spread the word for you.

(Seroconversion to HTLV-111, ARC or AIDS). Risk factors and the natural history of the diseases progression will be studied.

'Perinatal Transmission of HIV Infection and Pediatric AIDS'

Dr. F.A. Plummer, Assistant Professor, Department of Medical Microbiology, University of Manitoba

This study will investigate the outcome of pregnancy in mothers who are AIDS virus positive and determine the risk to the infant of acquiring infection during pregnancy, at delivery, and in the postpartum period. Infants will be followed for their first three years of life with serial examination. Studies will also be carried out to determine if routine immunizations are effective in creating an adequate antibody response in infants who have AIDS virus infection.

The study will be important to both African societies where AIDS is epidemic now in six countries and also in Western societies where maternal AIDS virus infection is still uncommon, but is increasing rapidly.

The Canadian portion of this study will be funded by NHRDP, in cooperation with the International Development Research Centre (IDRC) which is funding the African portion.

'Canadian Collaborative Study of Human Immunodeficiency Virus Infection Among Sexually Active Women'

Dr. B. Romanowski, Director STD Control, Department of Community and Social Services, Government of Alberta.

The purpose of this study is to determine the prevalence of infection among sexually active women attending STD clinics in Canada and the prevalence of factors known to increase the risk of exposure to HIV. Information from this study will provide baseline prevalence rates for use in monitoring the spread of HIV infection and for evaluating the effectiveness of educational programs to control this illness.

'Evolution of Knowledge, Attitudes and Behavior in the Quebec Haitian Community in Light of AIDS Risk Factors'

Dr. A. Adrien, STD Coordinator, Department of Community Health, The Montreal General Hospital.

In October 1986, 57 of the 244 (23.4%) adults who have contracted AIDS since 1981 were of Haitian origin. Prevention

measures will soon be undertaken specifically for this community. Also other national and provincial campaigns will sensitize the community to this problem.

The impact of these campaigns on the incidence of AIDS in this community will only be appreciated after several years. This study is intended to measure the evolution of knowledge, attitudes and behaviour of Haitians in Quebec in light of AIDS risk factors. This feasibility study will allow for the development and pretesting of instruments to measure parameters, and for the development of a methodological research approach. It also will create an initial collection of baseline data while using the development and pretest instruments.

RESOURCES

Resource materials play an important role in AIDS awareness and prevention. Brochures, slides, posters, audio and video tapes can all be used to maximize the impact of the AIDS message.

The CPHA has such materials available for use by both health professionals and the general public. As a regular feature, *The New Facts of Life* will outline what is available, what it says, and how it can be used.

Films marked with an asterisk (*) are available through the CPHA AIDS Education & Awareness Program Office. Please write or call us to find out about our loan policy. Preview availability and information on rental and purchase costs for other films can be obtained from the distributors listed.

***THE IMMUNE SYSTEM AND AIDS** (10 minutes, VHS) This video is designed for use with science oriented high school, college and university students. The information presented is a factual, scientific explanation of the immune system, the AIDS virus and its interaction with the human host.

Included is information about transmission, prevention and the difficulty of finding a cure. Co-produced by the Ontario Public Education Panel on AIDS (OPEPA), Science North and the National AIDS Centre.

AIDS: A REPORT (46 minutes, VHS) David Suzuki hosts this feature story from "The Nature of Things". The documentary deals comprehensively with the medical, social and psychological issues surrounding AIDS. Available from: CBC Enterprises, P.O. Box 6440, Station 'A', Montreal, Quebec, H3C 3L4 (1-800-361-5154).

AIDS: NO SAD SONGS (26 minutes, VHS) This video documents the Canadian gay community's reaction to the AIDS crisis. It focuses on people who have been personally affected by AIDS and the injustices and difficulties they experience in facing the disease.

Available from: Kinetic Inc., 408 Dundas Street East, Toronto, Ontario, M5A 2A5 (416)963-5979.

***THE CURRENT CRISIS IN AIDS** (15 minutes, VHS) is an address from the U.S. Surgeon General, Dr. C. Everett Koop to a general audience. Outlined in this video is the history of the AIDS epidemic in the U.S., the current situation, and the preventive measures necessary to combat the disease.

A notice for AIDS video watchers: The Ontario Public Education Panel on AIDS (OPEPA) is updating the video slide tape, AIDS: THE FACTS AND THE FUTURE. Also, French versions of this video and THE IMMUNE SYSTEM AND AIDS will soon be available.

AN IMPORTANT REQUEST...

We are in the process of establishing a permanent mailing list for *The New Facts of Life*. If you receive this newsletter as a supplement to Canada Diseases Weekly Report, we ask that you please check (✓) the appropriate box on the enclosed card and return to us.

In future issues look for:

- Report on the III International Conference on AIDS held in Washington, D.C., June 1-5, 1987
- Approaches to AIDS Public Service Campaigns Around the World - 'From Bedsides to Bowling'
- Community AIDS Groups - 'Outreach in Action'





Les Faits...

Un bulletin sur le SIDA publié par l'Association canadienne de santé publique.

Courrier de la deuxième classe - Enregistrement N° 5670

Le Programme d'éducation/information sur le SIDA (ACSP): quelques activités

Dans le dernier numéro de *Sida: les faits*, nous avons brossé un tableau général de ce qu'est le Programme d'éducation/information sur le Sida (Association canadienne de santé publique). Dans la présente édition, nous décrivons certaines des grandes activités en cours.

Diffusion de messages d'intérêt public sur le Sida

Les messages d'intérêt public élaborés dans le cadre de notre programme médiatique ont suscité des réactions très diverses; d'aucuns pensent que les messages traitent efficacement la prévention du Sida, alors que d'autres les jugent trop peu directs ou explicites. Une étude de contrôle menée la mi-avril a indiqué que 28 des cent stations de télévision du pays diffusent les quatre annonces, et que ces dernières sont renforcées par une forte couverture de radiodiffusion, puisque 25 des 41 stations de radio présentent les quatre messages. Toutefois, étant donné qu'il s'agit d'une campagne d'intérêt public, les stations programmement les quatre messages en fonction de leurs possibilités, il est difficile de savoir l'heure et la fréquence de leur diffusion. Il se peut que l'impact maximal provienne, du moins jusqu'à présent, des journaux radiotélédiffusés nationaux et régionaux. Nous devons donc stimuler renforcer le message de prévention du Sida en nous assurant une couverture médiatique régulière.

Nombreux sont les groupements professionnels et les particuliers qui ont soutenu - et qui soutiennent encore - notre campagne médiatique: le Conseil canadien de l'enfance et de la jeunesse, l'Association médicale canadienne, l'Association médicale ontarienne, l'Association des infirmières et infirmiers du Canada et les diverses associations et divisions relevant de l'ACSP. À tous ceux-la, nous disons

merci de nous aider à faire la guerre au Sida.

Si vous n'avez pu visionner ou entendre les messages, nous pouvons vous en prêter des copies. Et au cas où vous souhaiteriez intervenir pour la diffusion de annonces, ou utiliser ces dernières à des fins éducatives,appelez-nous. Nous pourrons vous dire à qui vous adresser à votre station locale. Car c'est seulement en sensibilisant le public que nous parviendrons à enrayer la propagation de cette maladie mortelle.

Une nouvelle publication

L'ACSP a publié (conjointement avec la Toronto Sun Publishing Corporation) **AIDS: What Every Responsible Canadian Should Know**. Le texte a été rédigé par James Greig, et l'introduction par le Dr David Walters, Directeur du Programme d'éducation/information sur le Sida (ACSP). Cet ouvrage est distribué par l'ACSP au prix de 2 dollars l'exemplaire pour toute commande de 50 unités ou plus (frais de port et de manutention en plus). Ce livre est également vendu à l'unité au prix de 3,50 dollars par les librairies Coles et W.H. Smith & Sons.

Enquête

Le Programme d'éducation information de l'ACSP mène actuellement une enquête nationale sur les ressources en matière de Sida et de MTS. Ce projet comprend un inventaire et une évaluation de tous les documents imprimés ou enregistrés sur support audio et utilisés dans les écoles canadiennes. Cette activité permettra de définir les possibilités de production et de diffusion de nouvelles ressources sur le Sida et les MTS. Les résultats de l'enquête seront présentés en juillet.

Ce document a pu être réalisé grâce au financement assuré par le Direction Générale des Services et de la Promotion de la Santé, de Santé et Bien-être Social Canada.

Un rapport sur les manifestations éducatives en matière de Sida

En mars, le Programme d'éducation/information sur le Sida (ACSP) a organisé une consultation internationale qui a permis aux Canadiens participant à la lutte contre le Sida de glaner des idées et de découvrir l'expérience d'autres nations dans ce domaine, notamment l'Australie, le Danemark et la Grande-Bretagne, où des programmes d'éducation ont été entrepris.

En avril, le Programme d'éducation/information sur le Sida a tenu son premier symposium régional à Moncton (Nouveau-Brunswick). Celui-ci était parrainé conjointement par la Direction Nouveau-Brunswick/I.-P.-É. de l'ACSP. À cette occasion, une foule énorme a pu participer à un forum public sur le Sida. Le lendemain, environ 400 spécialistes de disciplines très variées ont travaillé dans le cadre d'ateliers.

Enfin, Calgary a accueilli cette année le congrès scientifique de la Division des MTS de l'ACSP. Cette réunion de deux jours a permis de présenter les questions d'actualité, les progrès touchant le diagnostic, le traitement, l'épidémiologie et la recherche dans le domaine des MTS, dont le Sida.

Le Programme d'éducation/information sur le Sida (ACSP) compte bien d'autres projets et activités. Nous nous efforcerons donc de vous tenir informés régulièrement grâce à ce bulletin et à d'autres moyens.

Sida, les faits est publié par le Programme d'éducation/information sur le Sida, de l'Association canadienne de santé publique. Commentaires et suggestions des lecteurs sont les bienvenus.

Programme d'éducation/information sur le Sida

Association canadienne de santé publique

1335 avenue Carling, suite 210
Ottawa (Ontario) K1Z 8N8
(613) 725-3769

Autres initiatives en matière de Sida

CENTRE NATIONAL DU SIDA (SANTÉ ET BIEN-ÊTRE SOCIAL CANADA)

Le rôle principal du Centre national du Sida est de coordonner toutes les activités du Ministère et d'aider les directions ministérielles obtenir des résultats. Il s'agit de tenir les directions au courant des questions d'actualité, ainsi que des informations et des nouvelles découvertes en matière de Sida. Le Centre a également pour tâche de concevoir et d'exploiter des systèmes de surveillance centrés sur le Sida et l'infection VIH au Canada; en outre, il effectue des travaux internes de recherche sur la nature et l'étendue du problème au niveau national. Le Centre est également une centrale de réception des demandes d'informations; il répond à celles-ci ou indique aux demandeurs les diverses sources susceptibles de fournir les réponses.

SOCIÉTÉ CANADIENNE DU SIDA (SCS)

La Société canadienne du Sida est un organisme national à but non lucratif comprenant 24 groupes bénévoles locaux de lutte contre le Sida. Ces derniers assurent éducation, orientation et assistance aux personnes à risque, à leurs familles et à leurs amis; de plus, ils organisent des campagnes de sensibilisation et d'éducation à l'intention du grand public. Le SCS est avant tout un organisme ressource, un centre de liaison pour les divers groupes qui le composent. Enfin, il représente le moyen de faire entendre au niveau national les besoins des groupements locaux.

Représentée à l'échelle nationale au sein d'organismes gouvernementaux ou non, la SCS intervient dans les questions touchant tous les groupes de lutte contre le Sida, tout en jouant le rôle d'éducateur auprès de tous les Canadiens.

La SCS fonctionne sous la direction d'un conseil d'administration élu parmi les délégués des divers groupes représentés.

EDMONTON INTERAGENCY COUNCIL ON AIDS (Conseil inter-organismes d'Edmonton sur le Sida)

En octobre 1985, le Conseil de santé d'Edmonton entreprenait une initiative multi-sectorielle, à stratégies multiples, dans le cadre de la prévention de l'infection VIH: le Conseil inter-organismes sur le Sida était créé.

Le Conseil regroupe des professionnels et des profanes s'intéressant au Sida, afin de garantir que les besoins des

premiers et ceux perçus par les seconds sont bien intégrés dans les programmes. Une représentation éclectique fournit au Conseil une spécialisation poussée dans des domaines très variés, notamment les relations publiques, la publicité, l'épidémiologie et l'éducation de santé.

En outre, le Conseil assure la coordination entre les agences, associations et organismes, tout en opérant la liaison avec le Comité consultatif provincial sur le Sida. Enfin, le Conseil s'occupe de la promotion de l'éducation du grand public à Edmonton en ce qui concerne le Sida.

PROGRAMME NATIONAL DE RECHERCHE ET DE DÉVELOPPEMENT EN MATIÈRE DE SANTÉ (SANTÉ ET BIEN-ÊTRE SOCIAL CANADA)

Le PNRDS finance actuellement 27 projets de recherche sur le Sida dans l'ensemble du pays.

En voici quelques exemples:

Conséquences du VIH/Sida pour les médecins de famille et les généralistes

Départements de médecine familiale et de médecine communautaire de l'Université d'Ottawa.

Cette étude décrit la situation actuelle des médecins généralistes en ce qui a trait à l'utilisation des tests VIH, la portée de l'intervention préventive, et les facteurs liés à ces activités. Ce sondage évalue la perception, par les médecins, de l'accessibilité et de l'utilité des informations disponibles en matière d'infection VIH.

Étude prospective des contacts sexuels mâles des individus atteints du pré-Sida et du Sida

Département de médecine préventive et de biostatistique de l'Université de Toronto; Étude épidémiologique à l'Hôpital Général de Toronto.

Une cohorte de 247 personnes de sexe masculin ayant eu des rapports sexuels avec des hommes atteints du Sida ou du pré-Sida seront étudiés régulièrement pendant trois ans. En se fondant sur une hypothèse de transmission sexuelle, les cas secondaires qui se manifesteront seront comparés aux membres d'une cohorte ne souffrant pas de ces pathologies (Séroconversion HTLV-III, pré-Sida et Sida). Les facteurs de risque et l'histoire naturelle de la progression des maladies seront également étudiés.

Transmission périnatale de l'infection VIH et Sida infantile

Département de microbiologie médicale de l'Université du Manitoba

À venir...

22-25 juin 1987, Halifax (N.-E.): "Pour une réussite en santé communautaire". Cette 78e conférence annuelle de l'ACSP portera sur les aspects pratiques et théoriques des programmes de santé communautaire. S'adresser au Dr David R. McLaine, 78e Conférence annuelle de l'ACSP, 1335 avenue Carling, Suite 210, Ottawa (Ont.) K1Z 8N8 (613) 725-3769.

31 juillet et 1er aot 1987, Columbia (S.C.): première conférence internationale sur l'éducation en matière de Sida. Thème: "Le développement de stratégies nouvelles dans la prévention et la lutte contre le Sida". Co-parrainée par le Carolina AIDS Research & Education (CARE) Project de l'École de santé publique de l'Université de Caroline du Sud, le National Council for International Health, l'Organisation pan-américaine de la Santé, l'OMS, la Fondation internationale interdisciplinaire sur le Sida et d'autres organisations. S'adresser au Dr F. Fly, Président de la Conférence, AIDS Care Project, University of South Carolina School of Public Health, Columbia, S.C., 29208. Tél.: (803) 777-2373.

23-25 octobre 1987 (à confirmer), Vancouver (C.-B.): 3e Conférence canadienne sur le Sida. Hôte: AIDS Vancouver. Accessible à quiconque s'intéresse à la crise du Sida: les prestataires de soins et le personnel de soutien, les bénévoles, les éducateurs, les chercheurs et le grand public. S'adresser à AIDS Vancouver, 509-1033 Davy St., Vancouver (C.-B.) V6A 1M7. (604) 687-AIDS.

1er-3 novembre 1987, Vancouver (C.-B.): Symposium international sur le Sida. Parrainage: Division de l'éducation permanente en sciences de la santé, Université de Colombie Britannique, en coopération avec le Ministère de la Santé de la province et le Centre national du Sida. S'adresser au Symposium sur le Sida, 105-2194 Health Sciences Hall, University of British Columbia, Vancouver (C.-B.) V6T 1W5. (604) 228-5074.

N'oubliez pas de nous informer des manifestations organisées dans votre région; nous nous chargerons de les faire connaître.

Cette étude porte sur le résultats de la grossesse de femmes séropositives; de plus, elle a pour but de déterminer dans quelle mesure le bébé peut contracter l'infection pendant la grossesse, au moment de l'accouchement et à l'issue de ce dernier. Les nouveau-nés seront suivis pendant les trois premières années de leur vie, au cours desquelles ils subiront des examens en série. D'autres travaux seront effectués pour savoir si l'immunisation de routine permet de susciter une réaction d'anticorps chez les nouveau-nés atteints du virus du Sida.

L'étude revêtira une grande importance, tant pour les sociétés africaines (le Sida a le statut d'épidémie dans six pays d'Afrique) qu'occidentales (où l'infection transmise par la mère, encore rare, devient de plus en plus fréquente).

L'élément canadien de cette étude sera financé par le PNRDS, en coopération avec le Centre de recherches pour le développement international (CRDI), lequel prend en charge l'élément africain.

Étude canadienne conjointe sur l'infection au virus de l'immunodéficience humaine chez les femmes actives sexuellement

Ministère des services sociaux et communautaires (Gouvernement de l'Alberta)

L'objet de cette étude est de déterminer la prévalence de l'infection chez les femmes actives sexuellement et fréquentant les cliniques antivénériennes au Canada, ainsi que la prévalence des facteurs connus pour augmenter le risque d'exposition au VIH. Les résultats de cette étude fourniront des taux de prévalence de base utilisables dans le contrôle de la propagation du VIH; ils serviront également à évaluer l'efficacité des programmes d'éducation en matière de Sida.

Evolution des connaissances, des attitudes et du comportement au sein de la communauté haïtienne du Québec, compte tenu des facteurs de risque liés au Sida

Département de médecine communautaire de l'Hôpital Général de Montréal

En octobre 1976, cinquante-sept des 244 personnes (23,4%) ayant contracté le Sida depuis 1981 étaient d'origine haïtienne. Des mesures de prévention seront bientôt prises en ce qui concerne plus particulièrement cette communauté. En outre, d'autres campagnes nationales et provinciales sensibiliseront cette dernière face au problème.

Il faudra plusieurs années avant de pouvoir apprécier les effets de ces cam-

pagnes sur la propagation du Sida dans la communauté concernée. Cette étude a pour but de mesurer l'évolution des connaissances, des attitudes et du comportement des Haïtiens du Québec, compte tenu des facteurs de risque liés au Sida. Une telle étude de faisabilité permettra de concevoir et de pré-tester d'instruments de mesure des paramètres, et de mettre au point une approche méthodologique au niveau de la recherche. Enfin, l'étude fournira une première base de données fondamentales tout en faisant usage des instruments connexes.

DOCUMENTS

Les documents de référence jouent un rôle important dans la sensibilisation au Sida, et dans sa prévention. Brochures, diapositives, affiches, bandes audio et vidéo sont autant de véhicules maximisant l'impact du message sur le Sida.

L'ACSP tient ces documents à la disposition des professionnels de la santé et des particuliers. Sida, les faits indiquera régulièrement les documents disponibles, leur contenu et leur utilisation.

Il est possible de se procurer les films comportant une astérisque (*) en s'adressant au bureau du Programme d'éducation/information sur le Sida, à l'ACSP. N'hésitez pas à nous appeler ou à nous écrire pour obtenir des détails sur notre politique de prêt de documents. Quant aux autres films, les distributeurs peuvent vous indiquer leur disponibilité et le coût de leur achat ou location.

* THE IMMUNE SYSTEM AND AIDS (10 minutes, VHS) Ce document vidéo a été conçu pour les classes de sciences des écoles secondaires, des collèges et des universités. Les informations présentées constituent une explication objective et scientifique du système immunitaire, du virus du Sida et de son interaction avec le corps.

Le document contient des données sur la transmission, la prévention et la difficulté caractérisant la mise au point d'un remède. Il s'agit d'une coproduction de l'Ontario Public Education Panel on AIDS (OPEPA), de Science North et du Centre national du Sida.

AIDS: A REPORT (46 minutes, VHS) David Suzuki est l'animateur de cet extrait de l'émission "The Nature of Things". C'est un documentaire qui traite de tous les aspects médicaux, sociaux et psychologiques liés au Sida. Distribution: SRC, B.P. 6440, Succur-

sale A, Montréal (Québec) H3C 3L4 (1-800-361-5154)

AIDS: NO SAD SONGS (26 minutes, VHS) Ce vidéo décrit la réaction de la communauté homosexuelle canadienne face à la crise du Sida. Il porte plus spécialement sur des personnes dont la vie a été affectée par le Sida, son caractère injuste et les difficultés qu'il crée. Distribution: Kinetic Inc., 408 Dundas Street East, Toronto (Ontario) M5A 2A5 (416) 963-5979.

* THE CURRENT CRISIS IN AIDS (15 minutes, VHS) Il s'agit d'une allocution du Chirurgien général américain, le Dr C. Everett Koop, devant un auditoire public. Ce vidéo retrace l'histoire de l'épidémie de Sida aux États-Unis, puis décrit la situation actuelle et les mesures préventives permettant de lutter contre cette pathologie.

Avis aux personnes s'intéressant aux vidéos sur le Sida: l'OPEPA opère actuellement la remise à jour de son diaporama AIDS: THE FACTS AND THE FUTURE. En outre, il sera bientôt possible de se procurer les versions françaises de ce vidéo et de THE IMMUNE SYSTEM AND AIDS.

UNE REQUÊTE IMPORTANTE...

Nous établissons actuellement une liste d'envoi permanente de Sida, les faits. Si vous recevez ce bulletin à titre de supplément du Rapport hebdomadaire des maladies au Canada, veuillez cocher la case appropriée sur la carte ci-jointe, et nous renvoyer cette dernière.

Dans les numéros à venir, vous trouverez:

- un rapport de la IIIe Conférence internationale sur le Sida, qui a eu lieu à Washington, D.C. du 1er au 5 juin;
- les diverses approches adoptées pour les campagnes d'intérêt public sur le Sida partout dans le monde - du lit au jeu de quilles;
- les groupes locaux de lutte contre le Sida: l'intervention

